
سياست هاي كلي توسعه دريا محور 16 آبان س�ال جاري از سوي رهبر حكيم انقلاب 
در اجراي بن�د يك اص�ل 110 قانون اساس�ي و پس از مش�ورت با مجمع تش�خيص 
مصلحت نظام براي اقدام به رؤساي قواي سه گانه و رئيس مجمع تشخيص مصلحت 
نظام ابلاغ ش�د. »ج�وان« در دو پرونده قبلي ب�ا عنوان هاي »»احكام سياس�ت هاي 
كلي توس�عه دريامح�ور در برنامه هفت�م قانوني مي ش�ود« و »توس�عه دريامحور از 
دروازه اقتص�اد محلي س�احل مي گ�ذرد« ب�ه چراي�ي و الزامات توس�عه دريامحور 
پرداخت. گ�زارش پي�ش رو در گفت وگ�و با كنش�گران به ابع�اد اثرگذاري توس�عه 
دريامح�ور در تح�ول و اش�تغالزايي و س�رمايه گذاري خارج�ي پرداخت�ه  اس�ت. 
رئيس سابق كميته توسعه دريامحور مجمع تشخيص مصلحت 
نظام معتقد است كه 90 درصد تبادلات تجاري كشورهاي دنيا 
از بس��تر دريا صورت مي گيرد و ارتباط هم افزا با كشورهاي مبدأ 
يا مقصد كالاهاي وارداتي و صادراتي به لحاظ حمل و نقل دريايي، خيلي مهم است. مهم تر 
از اين بخش تعريف كشور و طراحي جايگاه كشور در كريدورهاي بين المللي است كه بخش 
قابل توجهي آن از طريق دريامحور باشد. اين اقدام ويژگي راهبردي جمهوري اسلامي ايران را 
در منطقه و جهان تقويت خواهد كرد. يعني اگر ايران در كريدور شمال و جنوب فعال شود و از 
بندرشهيد رجايي، كالا وارد كشور شود و بعد از درياي خزر به سمت كشورهاي حوزه »سي اي 
اس« و كش��ورهاي اروپايي انتقال يابد، هم ارزش افزوده و درآمد ارزي مناسب براي كشور 
خواهد داشت و هم جايگاه كشور را از لحاظ ژئوپلتيكي و ژئواستراتژيك تضمين خواهد كرد. 

  
طي سال هاي اخير كشور هايي كه دسترسي به آب هاي بين المللي دارند تلاش كرده اند با 
اتكا به ظرفيت هاي عظيم نهفته در اين مناطق در مسير رشد و توسعه اقتصادي گام بردارند. 
ايران نيز با توجه به دسترسي به اين منبع عظيم ثروت، يعني دريا و استفاده از قابليت هاي 
آن در زمينه گردشگري، تجارت، ساخت شناور، شيلات و انرژي مي تواند زمينه توسعه اين 
مناطق را فراهم آورد البته اين مهم در سند تحول مردمي دولت سيزدهم نيز اهميت اقتصاد 
دريا محور مورد توجه است.  در رقابت رشد و توسعه اقتصادي، هر كشوري سعي مي كند با 
اتكا به مزيت هاي منحصر به خود گوي رقابت را از ديگر كشور ها بربايد. برخي كشور ها بر حوزه 
صنعت، برخي كشور ها بر صادرات منابع و برخي كشور ها بر ارائه خدمات تمركز مي كنند. در 
اين بين برخي كشور ها كه دسترسي به اقيانوس دارند، سعي كرده اند تا در مناطق نزديك به 
دريا نظام اقتصادي خاصي با محوريت دريا طراحي كنند تا شاهد توسعه آن مناطق به خصوص 
در حوزه اقتصادي باش��ند.  اقتصاد آبي به توسعه س��واحل گره خورده است. از آنجا كه ۷0 
درصد كالا هاي دنيا از لحاظ ارزش از طريق دريا ها جابه جا مي شوند، استفاده از ظرفيت هاي 
حمل ونقل دريايي حائز اهميت است موضوعي كه بايد مورد استفاده و بهره برداري ايران هم 
قرار بگيرد. اگر اين مهم در دستوركار 14 دس��تگاه اجرايي داخلي كه در اين حوزه فعاليت 
مي كنند قرار بگيرد، قطعاً پيامدهاي اقتصادي براي كش��ور و در س��فره مردم و در افزايش 

همكاري بين المللي و منطقه اي از طريق سرمايه گذاري، خواهد داشت. 
مهرداد لاهوتي، نماينده ادوار و عضو كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي درباره اهميت 
سياست هاي 9 گانه توسعه دريامحور به »جوان« مي گويد: »اگر بخواهيم همه كشورهاي 
توسعه يافته را مرور كنيم مي بينيم كه صنعت دريامحور داش��تند و به آن اهميت دادند و 
سرمايه گذاري در اين حوزه انجام دادند. سياست كلي توسعه دريا محور يعني كاهش هزينه 
حمل ونقل، كاهش مصرف سوخت و قيمت تمام شده. در كشور ما هزينه حمل ونقل، 90 
درصد جاده اي است و فقط 10 درصد بين هوا، ريل و دريا تقسيم شده است. ما بايد بتوانيم 
سهم دريا را افزايش دهيم كه تاكنون انجام نداديم و اين بد است. اگر عوامل حوادث در جاده ها 
و ميزان مصرف بنزين بيش از حد در كشور را كنار هم قرار بدهيم، مي بينيم كه سهم حمل 
ونقل جاده اي در ايران بسيار بالا است. بايد هزينه قيمت تمام شده كاهش يابد و اين اقدام 

مي تواند فوايد خود را داشته باشد.«
وي با اشاره به اهميت توسعه دريامحور و تأثير آن بركاهش جمعيت در كلان شهرها كه يكي از 
معضلات داخلي در كشور است، مي افزايد: »صنعت دريا محور جمعيت ما را از كلان شهرها به 
سواحل منتقل مي كند. اگر درباره سواحل مكران اقدامي صورت بگيرد بخشي از جمعيت را به 
آنجا منتقل مي كند و همچنين براي مردم اشتغالزايي ايجاد كرده و در ادامه جمعيت شهرهاي 

بزرگ را كاهش مي دهد كه امروز با معظل آلودگي هوا مواجه هستند.«
اين نماينده ادوار مجلس شوراي اسلامي در ادامه تأكيد مي كند: »مزيت ديگر اين است كه 
شغل دريايي بين المللي اس��ت. اگر بتوانيم به اين شغل نيرو تزريق و تربيت كنيم بسيار در 
ايجاد اشتغال حائز اهميت است. اين شغل جزو دسترسي به مشاغل جهان شمول است. ما 
در سواحل شمال و جنوب دانشكده داريم اما چون هزينه تمام شده در اين بخش زياد است، 
استقبال دانشجويان كم است. اگر قرار است كه از ظرفيت اين سند مهم استفاده كنيم، حتماً 
بايد وزارت علوم در رشته هاي اين حوزه ورود كند. بايد نيروي انساني تربيت كنند و جوانان 

هم بيايند.«
لاهوتي با اشاره به رابطه مستقيم سياست توسعه دريامحور در ايجاد همكاري با همسايگان 
خاطرنشان مي كند: »5 هزارو 800 كيلومتر مرز دريايي داريم و ما از طريق درياي عمان به 
اقيانوس آرام وصل مي شويم اين بسيار ظرفيت بزرگي براي همكاري با همسايگان است و ما 
بايد از اين ظرفيت استفاده كنيم. هند در چابهار سرمايه گذاري كرد؛ چيني ها تمايل دارند در 
چابهار ايران سرمايه گذاري كنند و حتي هيئت طالبان كه اخيراً به ايران سفر داشتند تمايل 
دارند كه با ايران در منطقه چابهار همكاري كنند. ايران كوتاه ترين مسير به كشورهاي آسياي 
ميانه است. صدها كشتي از تنگه هرمز عبور مي كنند، آب هاي عميق كنار جزاير ما هستند و 
لاجرم بايد از حريم آبي ايران عبور كنند كه اينها همگي براي ما مزيت محسوب مي شود كه 
متأسفانه در گذشته توجه زيادي به آن صورت نگرفت. براي مثال اگر وزارت نفت ايران، فقط 
در جزيره قشم سوخت رساني مي كرد بيشتر از صادرات نفت سود و منفعت نصيب كشور 

مي شد كه متأسفانه اين كار را انجام نداديم.«
نماينده ادوار مجلس مي گويد: »ظرفيت بنادر ما 8 ميليون كانتينر است و تنها از 30 درصد اين 
ظرفيت استفاده مي شود. ظرفيت در سواحل شمال ما يعني انزلي و اميرآباد 30 ميليون تن 
است كه، حداكثر 10 ميليون تن استفاده مي كنيم. بايد به منافع اقتصادي خود فكر كنيم. در 
صورت توجه به اين سياست ها مي توانيم، قيمت تمام شده و مصرف بنزين و ميزان كشته هاي 

جاده اي را كاهش دهيم كه خود يكي از مطالبات به حق مردم است.«
لاهوتي درباره تأثير و اهميت ابلاغ اين سياس��ت هاي 9 گانه بر اقتصاد و سياست خارجي 
ايران و سرمايه گذاري در حوزه دريا نيز مي افزايد: »حمل و نقل يكي از موضوعات مهم است. 
شما اگر بخواهيد سرمايه گذاري انجام بدهيد، جايي مي رويد كه حمل ونقل مناسب داشته 
باشد. اگر مي خواهيم به رشد اقتصادي هشت درصدي براساس برنامه هفتم توسعه برسيم 
از اين رشد اقتصادي هش��ت درصدي، 2/5 دهم درصد )دو مميز پنج دهم درصد( از طريق 
سرمايه گذاري بايد محقق شود و2/8 دهم درصد )دو ميز هشت دهم درصد( آن هم از طريق 
بهره وري است. اين مهم بايد صورت بگيرد. طبق قانون برنامه هفتم توسعه بايد ساليانه 10 
ميليون سرمايه گذاري خارجي در كشور اتفاق بيفتد اگر بخواهيم از ظرفيت سرمايه گذاري 
خارجي در كشور استفاده كنيم، يكي از راه ها همين است. در چابهار هند آمد، در حال حاضر 
چين و افغانستان تمايل دارند كه در ايران سرمايه گذاري و همكاري اقتصادي داشته باشند. 
سرمايه گذاري درست خارجي، حل مشكل اشتغال و كاهش قيمت تمام شده همه بر مسائل 

داخلي و خارجي ايران تأثير خواهد داشت.«
وي با ذكر يك مثال براي كاهش جمعيت كلان ش��هرها ادامه مي دهد: »انتقال جمعيت از 
كلان شهرها به شهرهاي ساحلي با اين سياست ايجاد و اشتغال ايجاد مي شود. براي مثال 
مي بينيد كه برخي افراد به عسلويه و... مي روند و مشغول به كار مي شوند. از اين ظرفيت بزرگ 
و خدادادي اصلًا استفاده نكرديم و به ميزان لازم هم سرمايه گذاري نكرديم. در حال حاضر 
در كشور فقط حداكثر از 30 درصد ظرفيت سرمايه گذاري استفاده مي كنيم. راهي نداريم جز 

اينكه صنعت دريايي را به حداكثر ظرفيت برسانيم.«
لاهوتي يكي ديگر از موضوعاتي پراهميت در حوزه اقتصاد دريا محور را بحث گردش��گري 
مي داند كه به اشتغالزايي در كشور براي مردم منجر مي شود و تأكيد مي كند: »امروز صنعت 
گردش��گري بخش مهمي از اقتصاد دنيا را به خود اختصاص داده است و آرام آرام با صنعت 
خودروسازي و نفت رقابت مي كند. ما كشور برتر دنيا از نظر جاذبه براي گردشگر هستيم. در 
اين بخش هم صنعت دريانوردي، جذب مسافر و گردشگر بسيار مؤثر خواهد بود. وقتي به 
اين حوزه توجه شود، قطعاً بر مسائل داخلي ما و بحث اقتصاد كه مشكل اساسي كشور هم 
است اثر خواهد گذاشت. بايد سالانه 15 ميليون گردشگر طبق قانون داشته باشيم با تنوعات 

و جاذبه هاي دريايي مي توانيم به اين ميزان گردشگر در سال برسيم.«
  كم توجهي به تجارت همسايگي

يكي از مؤلفه هاي مورد توجه در بحث سرمايه گذاري خارجي، تجارت با همسايگان و ايجاد 
اشتغالزايي در كشور در راستاي توجه به بنادر است موضوعي كه كمتر به آن توجه شده است. 
در حوزه دريا همسايگان ايران، مي توانند به عنوان يك منبع پايدار در جهت ايجاد ثروت و 

درآمد ملي فعاليت كنند، اما متأسفانه آن گونه كه بايد و شايد در سال هاي اخير اين ظرفيت 
مورد توجه قرار نگرفته است و بايد نگاه ملي در اين خصوص به بهره برداري هرچه بيشتر و بهتر 
از ظرفيت هاي دريايي و بندري ايران، معطوف شود. بنادر ايران از تجهيزات و امكانات لازم و 
كافي به منظور امور تجاري برخوردارند و در صورت استفاده از ظرفيت، اين بنادر مي توانند 
به عنوان يك منبع مهم درآمدي در راس��تاي افزايش سطح رفاه عمومي عمل كنند. بنادر 
ايران مي توانند براي كشورهاي همجوار به عنوان يك فرصت تلقي شوند و در مسير خطوط 
ترانزيتي مورد استفاده قرار گيرند. مقوله اي كه همواره در مورد آن مباحث مختلفي مطرح 
شده است اما آن گونه كه بايد مورد توجه قرار نگرفته است. قطعاً ظرفيت هاي بندري و دريايي 
ايران در صورت بالفعل شدن مي توانند يك منبع درآمد ملي باشند و شكوفايي و رونق اقتصاد 

ايران را رقم بزنند. 
  تأكيد مكرر رهبر انقلاب بر توسعه دريا محور

همچنين معين الدين سعيدي نماينده چابهار در مجلس شوراي اسلامي، ضمن تأكيد بر 
اهميت اس��تفاده از ظرفيت بنادر در ايجاد رفاه اجتماعي در پي همكاري هاي اقتصادي با 
همسايگان، به »جوان« مي گويد: »به فرموده مقام معظم رهبري، اين سياست ها مهم است 
زيرا به لحاظ سوابق تاريخي همواره در برنامه ريزي هاي كلان كشور رويكرد زمين پايه داشتيم 
و توجه به ظرفيت دريا در كشور نداشتيم. در سال 9۷ و در بيانيه گام دوم كه رهبر معظم انقلاب 
ابلاغ فرمودند به عنوان تصوير 40 ساله دوم انقلاب، در يك بخشي ظرفيت هاي مادي استفاده 
نشده از 40 سال اول را برمي شمارند. مقام معظم رهبري در اين بيانيه هم سواحل دريايي 
طولاني را به عنوان ظرفيت مادي استفاده نشده ذكر مي كنند. در سال 96 و در پيوست حكم 
اعضاي مجمع تشخيص مصلحت نظام هم، مقام معظم رهبري دستور دادند سياست هاي 
كلي توسعه دريامحور تدوين و براي ابلاغ آماده و از جنبه هاي مختلف دريا استفاده شود يعني 

جنبه هاي اقتصادي، امنيتي، علمي و فناوري، فرهنگي و اجتماعي.«
نماينده چابهار در مجلس شوراي اسلامي همچنين معتقد است كه به ظرفيت بنادر در كشور 
براي گسترش همكاري با كشورهاي ديگر و حل مش��كلات داخلي در حوزه اقتصادي در 

پي ابلاغيه مهم سياست توسعه اقتصاد دريا بايد توجه شود. 
در ادامه نماينده چابهار در مجلس شوراي اسلامي در اين گفت وگو تأكيد مي كند: »بعد از 

تأكيدات مقام معظم رهبري به اقتصاد دريا محور انتظار مي رود روي ظرفيت بنادر بيشتر از 
اينها برنامه ريزي و كار اجرايي شود. در همه جاي دنيا براي مباحث اقتصادي، كشورهايي كه 
به ساحل و دريا متصل هستند از اين ظرفيت استفاده مي كنند. اما ما متأسفانه طي سال هاي 
اخير نتوانستيم از اين ظرفيت استفاده كنيم هم بحث توسعه بنادر و هم افزايش ظرفيت اين 
بنادر با سرعت پاييني پيگيري مي شود. در پي اقدامات كم صورت گرفته و با اين روند از ميدان 
رقابت با كشورهاي همسايه براي استفاده از ظرفيت هاي ترانزيتي جا مانده ايم و اگر توجه 

كافي صورت نگيرد، فرصت ها را هم از دست مي دهيم.«
نماينده مجلس يازدهم در ادامه مي گويد: »متأسفانه در سال هاي گذشته در سرمايه گذاري 
خارجي، به دليل تحريم و رويكردهاي خود تحريمي و جذب كم س��رمايه گذاري بر مبناي 
سياست خارجي كه در ارتباط با كشورهاي همسايه فراهم مي شود، نتوانستيم به درستي كار 
كنيم. سرمايه گذاري هند در چابهار در حد 20 ميليون دلار بوده است. بايد بتوانيم از ظرفيت 
كشورهايي كه آوازه خوبي در سرمايه گذاري خارجي دارند و از اقتصاد دريا استفاده مي كنند، 
بهره ببريم. طبيعتاً اگر به اين موضوعات توجه نش��ود اتفاق خاصي نمي افتد بنابراين بايد 

همكاري با كشورها در حوزه اقتصاد دريا افزايش يابد.«
  دريا و حل مشكلات اقتصادي را در اولويت قرار نداده ايم

فداحسين مالكي، عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي، نيز 
به »جوان« ضمن توجه به اهميت سياست توسعه دريامحور مي گويد: »معمولاً بنادر در همه 
جاي دنيا و در همه كشورها نقطه اتصال براي مبادلات تجاري، اقتصادي و تحولات عظيم 

است. نقش دريا، دريامحوري و اقتصاد دريا امروز در دنيا حرف اول را مي زند.«
عضو كميسيون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي مي افزود: »بخشي از 
حريم و پيرامون كشورمان را دريا احاطه كرده است. در شمال و جنوب دريا داريم و بخشي 
هم در كشور خشكي است. اين تأثيرگذاري مي توانست به مراتب در طول چند سال اخير، 
بسياري از مشكلات اقتصادي را حل كند و وضعيت نامطلوب در حوزه اقتصاد، گراني و تورم 
كه مردم دارند را حل كند كه متأسفانه در طي سال هاي اخير كار قابل توجهي انجام نداديم و 
حتي توجه نكرديم. مسئله دريا و حل مشكلات اقتصادي را اولويت اول قرار نداديم و كارهايي 

كه گمركات و بنادر ما انجام دادند، كافي نيست.«

اين نماينده مجلس شوراي اس��لامي اس��لامي بيان مي كند: »با تأكيداتي كه مقام معظم 
رهبري انجام دادند، مجلس اولين گام را در طي يك يا يك سال و نيم اخير برداشت. تشكيل 
فراكسيون استان هاي مرزي يكي از اقدامات مجلس است. بخشي از استان هاي ما در ايران 
دريايي هس��تند البته در اين كار با دولت همراهي ش��د و به حالت قانون درآمد. دولت بايد 
آيين نامه براي استان هاي دريايي تنظيم كند تا از همه ظرفيت ها با محوريت دريا استفاده 
شود. در حال حاضر يكي از مشكلات داخلي ما بحث ته لنجي هاست كه اگر به اين سياست ها 
توجه شود، بخشي از مشكلات آنها هم حل مي شود. البته براي استان هاي خشك هم بايد كار 
كنيم زيرا مردم در مناطق زندگي مي كنند. چاره اي نداريم بايد مثل كشورهاي دنيا، محور 
اقتصاد را دريا قرار بدهيم. سرمايه عظيم در دريا وجود دارد و كشور ايران، در مسير اقيانوس 
قرار دارد كه مسير را براي همكاري اقتصادي با همسايگان هموار و در ادامه بر سياست خارجي 

ما با كشورهاي همسايه هم تأثير مي گذارد.«
اين عضو كميسيون امنيت ملي مجلس شوراي اسلامي با اشاره به بحث تحريم ها كه يكي 
از مشكلات داخلي كشور است، تأكيد مي كند: »صددرصد توجه به بحث دريا بر حوزه رفع 
تحريم هاي ايران تأثير مي گذارد. توجه به سياست دريا محور ارتباط مستقيم با رفع تحريم ها 
و بهبود شرايط اقتصادي در داخل كشور دارد. خيلي از مشكلات تحريمي را مي توانستيم حل 
كنيم و دور بزنيم. دريا با امكاناتش در اختيار ماست. دريا امكانات دارد و اين امكانات در اختيار 
ماست. ما در مجلس شوراي اسلامي كشورهاي مختلف دنيا را بررسي كرديم. اين كشورها 
حتي اگر 10 كيلومتر مرز دريايي دارند، براي آن 10 كيلومتر سرمايه گذاري و برنامه ريزي 
انجام مي دهند اما ما در ايران چنين كاري را انجام نمي دهيم. مناطق آزاد در اس��تان هاي 
جنوبي داريم. چابهار به عنوان نگين مؤثر در تحولات اقتصادي كشور و ارتباط با درياي عمان 
مي تواند مورد استفاده قرار بگيرد و تنش هاي خليج فارس را هم ندارد. خوشبختانه در حال 
حاضر اقداماتي خوبي صورت مي گيرد اميدوارم نتيجه اين اقدامات در سفره مردم كشورمان 

ديده شود.«
  ضريب اشتغال حوزه دريا بسيار بالا است

همچنين محمدحسن بيك لو، رئيس سابق كميته توسعه دريامحور مجمع تشخيص مصلحت 
نظام، به »جوان« مي گويد: »در پيشاني كار موضوعات اقتصادي كه جزو اساسي ترين مسئله 
در حوزه سياست داخلي است و خود را نشان مي دهد، مهم ترين شاخص هايي كه سنجيده 
مي شود سهم بهره برداري شده از بحش دريايي كشور است. اين سهم در قالب دو شاخص 
خود را نشان مي دهد يكي سهم اقتصاد دريا از توليد ناخالص داخلي و مابقي اقتصاد ساحل 
از توليد ناخالص داخلي است. اقتصاد دريا در تعريف خود صرفاً شش رشته فعاليت ها را مورد 
توجه قرار مي دهد. گردشگري، دريايي، كشتيراني و كشتي سازي، منابع زنده و غير زنده و 
موضوعات حوزه انرژي فراس��احل و بحث آبزي پروري است. در اين بخش مطالعات خيلي 
دقيقي در كشور وجود ندارد. برخي مطالعات سهم دو يا دو ونيم درصدي براي كشور محاسبه 
كردند. لازمه محاسبه اين بخش وجود يك نظام حسابداري اقماري در بخش درياست كه 
بايد در سازمان برنامه و بودجه يا مركز آمار كه ذيل هستند، مورد بحث قرار بگيرد. در بخش 
حسابداري اقماري در بخش دريا، مركز آمار و س��ازمان برنامه و بودجه رديف ها را محاسبه 
و س��هم آن را از توليد ناخالص اعلام كنند. بخش دوم اقتصاد ساحل است كه فعاليت هاي 
اقتصادي انجام پذيرفته شده در محدوده ساحل را محاسبه مي كند البته يك كسري و كمبود 
اينجا داريم كه مناطق ساحلي را مشخص نكرديم. معدل كشورهاي شبيه ما و كشورهاي 
دريايي كه محصور در خشكي نيستند، سهم آنها از اقتصاد دريا يعني توليد ناخالص، بين چهار 
تا پنج درصد است و اقتصاد ساحل آنها سهم بالاي 30 تا 35 درصدي از توليد ناخالص داخلي 

را به خود اختصاص داده است.«
وي با اش��اره به اهميت اجرايي ش��دن اين سياس��ت و تأثير آن بر ايجاد اشتغال كه يكي از 
موضوعات اساسي و كليدي در كشور است، مي گويد: »ضريب اشتغال حوزه دريا بسيار بالا 
است. اگر يك واحد سرمايه گذاري براي ايجاد يك شغل در حوزه هاي ديگر داشته باشيم، 
در بخش دريايي بنابر مطالعات صورت گرفته، ضريب چهار برابري دارد. جذابيت در حوزه 

اشتغالزايي در بخش دريا وجود دارد و بايد به اين مهم ملاحظه و دقت شود.«
رئيس سابق كميته توسعه دريامحور مجمع تش��خيص مصلحت نظام مي افزايد: »يكي از 
موضوعاتي كه در سال هاي اخير جلوي بارور شدن ظرفيت دريايي را گرفته و نقص محسوب 
مي شود، عدم همكاري و هم افزايي دستگاه هايي است كه فعال هستند. بيش از 14 دستگاه 
در اين بخش وجود دارند كه فعالند. متن سياس��ت هاي كلي هم بر لزوم سياس��تگذاري 
يكپارچه براي تحقق سياس��ت ها را در بند اول درج كرده و اين مهم اس��ت. بيش��تر بايد 
دستگاه هاي اجرايي دولت از اين سياست تبعيت كنند و با يك طرح جامع و هم افزا، باهم 
كار كنند. علاوه بر اينكه بايد بخش مستقيم دريا را فعال كنيم، استان هاي غيرساحلي را هم 
بايد فعال كنيم تحت عنوان هم پيوندي استان هاي غيرساحلي و استان هاي ساحلي. وجود 
سياستگذاري يك پارچه بسيار مهم اس��ت و بايد طرح جامع و همه جانبه در نظر بگيريم. 
صرفاً نبايد به مباحث، اقتصادي نگاه كنيم زيرا دريا جنبه هاي اجتماعي، فرهنگي و علم و 

فناوري جدي هم دارد.«
وي مي گويد: »مقام معظم رهبري در ديداري كه با فرماندهان نيروي دريايي ارتش در هفتم 
آذر سال گذشته داشتند، تأكيد فرمودند از ظرفيت دريا استفاده نمي كنيم زيرا اين موضوع 
تبديل به فرهنگ عمومي مردم نشده و مردم اشراف ندارند. به كار گيري اهالي استان هاي 
ساحلي و الگوهاي استفاده از جوامع محلي بسيار در اين بخش مهم است و جنبه هاي مهم و 
جدي فرهنگي و اجتماعي دارد. گردشگري ساحلي موضوعات فرهنگي در دل خود دارد. در 
حال حاضر بحث علم و فناوري، زيست بوم نوآوري و فناوري در بخش دريا يكي از مرزهاي 
دانشي جهان است. در دسته بندي هايي كه از صنايع دريايي مي شود و خصوصاً دسته بندي 
كشورهاي پيش رو كه در اين بخش داش��تند، فصل و بخش مجزايي را به صنايع نوظهور و 
فناوري هاي نوين در بخش دريا مثل موضوعات آبزي پروري و زيست فناوري اختصاص دادند 

كه بايد مورد توجه جدي ما هم در كشور قرار بگيرد.«
رئيس سابق كميته توسعه دريامحور مجمع تشخيص مصلحت نظام تأكيد مي كند: »الزام 
بعدي تربيت نيروهاي متخصص در اين بخش است. براي توسعه رشته هاي دانشگاهي مرتبط 
با دريا، بايد رشته هايي براي پوشش همه جانبه بخش دريا و تربيت مهارتي و فن و حرفه اي 
افراد ايجاد شود. تا وقتي كه دانش و پژوهش در اين قسمت قوي نشود و نيروي انساني محقق 

نشود، سياست ها با كندي و مشاركت كم، پيش مي رود.«
 بيك لو با اشاره به اقدامات صورت گرفته از سوي دولت بيان مي كند: »تدوين قوانين مهم است. 
رئيس جمهور بعد از ابلاغ سياست هاي توسعه دريامحور به هيئت وزيران دستور دادند لوايح 
مورد نياز براي تحقق سياست ها از لحاظ قوانين معارض كه احتمالاً وجود دارد و برخي مواردي 

كه مورد نياز است، آماده شود تا از طريق قانوني و حقوقي اين موضوع پيگيري شود.«
وي درباره اهميت ابلاغ اين سياست هاي 9 گانه در ارتباط با همسايگان مي گويد: »درباره 
ارتباط با سياس��ت خارجي، 90 درصد تبادلات تجاري كشورهاي دنيا از بستر دريا صورت 
مي گيرد. ارتباط هم افزا با كشورهاي مبدأ يا مقصد كالاهاي وارداتي و صادراتي به لحاظ حمل 
و نقل دريايي، خيلي مهم است. مهم تر از اين بخش تعريف كشور و طراحي جايگاه كشور در 
كريدورهاي بين المللي است كه بخش قابل توجهي آن از طريق دريامحور باشد. اين اقدام 
ويژگي راهبردي جمهوري اسلامي ايران را در منطقه و جهان تقويت خواهد كرد. يعني اگر 
ايران در كريدور شمال و جنوب فعال شود و از بندرشهيد رجايي، كالا وارد كشور شود و بعد از 
درياي خزر به سمت كشورهاي حوزه سي اي اس و كشورهاي اروپايي انتقال يابد، هم ارزش 
افزوده و درآمد ارزي مناسب براي كشور خواهد داشت و هم جايگاه كشور را از لحاظ ژئوپلتيكي 

و ژئواستراتژيك تضمين خواهد كرد.«
رئيس سابق كميته توسعه دريامحور مجمع تشخيص مصلحت نظام در ادامه تأكيد مي كند: 
»ابلاغ سياست هاي اقتصاد دريامحور اقدام مؤثر و پيش برنده از جانب رهبر معظم انقلاب 
اس��لامي بود. اميدواريم ظرفيت هاي دريايي در زمان مقرر كه سياست هاي كلي، 10 ساله 
است بارور شود تا منافع اين سياست ها را مردم در بخش اقتصادي و ديگر بخش ها بكشند. 
سياستگذاري كار بر عهده مجموعه دولت است و بايد حول مجموعه جامع به اتحاد فكر و 
عمل برسند تا اين سياست ها، بهتر اجرايي شود و نتيجه عملي در اقتصاد و سياست خارجي 

داشته باشد.«
  نتيجه گيري

راهكارهاي ارائه  شده در سياست هاي كلي توسعه دريا محور مي تواند به كمك اقتصاد ملي 
بيايد و هدف نهايي، دو برابر ش��دن رشد اقتصاد دريا اس��ت. ايران در شمال و جنوب داراي 
مزيت در حوزه درياست كه با توجه به موقعيت راهبردي جغرافيايي و جذب سرمايه گذاري 
داخلي و خارجي مي تواند، اي��ن ظرفيت هاي بالقوه را بالفعل كند. تحقق اين سياس��ت ها 
مربوط به نهاد دولت اس��ت و اميدواريم با تش��كيل كارگروه ويژه تحقق سياست هاي كلي 
توسعه دريامحور، ش��اهد افزايش س��هم اقتصاد دريا در اقتصاد كش��ور و همچنين جذب 
 س��رمايه گذاري خارجي و افزايش حجم صادرات و واردات با كشورهاي همسايه از طريق 

دريا باشيم. 

ش��نبه 4 آذر 1402 | 11 جم��ادی الاول 1445|| روزنامه جوان |  شماره 6906 12

مصطفی رودكی | ميزان

88523060سرويس  اقتصاد  ي

سما پيشرو
  گزارش

سلسله گزارش هاي »جوان« پيرو سياست هاي كلي توسعه دريامحور-3

تحول دريايي  قرباني ناهماهنگي 
دستگاه هاي متنوع و مدعی!

بيش از 14 دستگاه در حوزه دريا فعاليت دارند و مدعي هستند ولي نبود همكاري بين آنها، علت العلل بارور نشدن ظرفيت دريايي است

متأس�فانه در س�ال هاي گذش�ته در 
س�رمايه گذاري خارج�ي، ب�ه دلي�ل 
تحري�م و رويكردهاي خ�ود تحريمي 
و جذب ك�م س�رمايه گذاري بر مبناي 
سياس�ت خارج�ي ك�ه در ارتب�اط با 
كش�ورهاي همس�ايه فراهم مي شود، 
نتوانس�تيم ب�ه درس�تي كار كني�م

معين الدين سعيدي

نماينده چابهار در مجلس

چيني ها تمايل دارن�د در چابهار ايران 
س�رمايه گذاري كنن�د و حت�ي هيئت 
طالبان كه اخيراً به ايران س�فر داشتند 
تمايل دارند كه با ايران در منطقه چابهار 
هم�كاري كنن�د. اينها همگي ب�راي ما 
مزيت محسوب مي شود كه متأسفانه در 
گذشته توجه زيادي به آن صورت نگرفت

مهرداد لاهوتي
نماينده ادوار و عضو 

كميسيون عمران مجلس

ظرفيت دريا در شمال و جنوب مي توانست 
در ط�ول چند س�ال اخي�ر، بس�ياري از 
مشكلات اقتصادي را حل كند و وضعيت 
نامطلوب در حوزه اقتص�اد، گراني و تورم 
كه م�ردم دارند را حل كند كه متأس�فانه 
در طي س�ال هاي اخير كار قابل توجهي 
انج�ام ندادي�م و حت�ي توج�ه نكرديم

فداحسين مالكي
عضو كميسيون امنيت ملي 

مجلس


